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OPEN SEMINÁŘ PROGRAMU ESPON V PRAZE

V kongresovém centru pražského 
TOP hotelu proběhl začátkem června 
tohoto roku „open“ seminář progra-
mu ESPON 2013 na téma Možnos-
ti územního rozvoje regionů, měst 
a větších územních celků v globální 
ekonomické recesi. Seminář s progra-
mem ESPON spolupořádalo Minister-
stvo pro místní rozvoj jako zástupce 
předsednické země Evropské unie. 

Na úvodní recepci v předvečer ofi ci-
álního jednání, která se konala v praž-
ském Anežském klášteře, přivítali 
účastníky semináře ministr pro místní 
rozvoj České republiky Rostislav Von-
druška a náměstkyně primátora hosti-
telského města Markéta Reedová.

Jednání semináře zahájili za pořa-
datelskou zemi vrchní ředitel Sekce 
NOK a evropských záležitostí Mi-
nisterstva pro místní rozvoj Daniel 
Braun a členka Monitorovacího vý-
boru programu ESPON Kamila Ma-
toušková z Odboru evropských územ-
ních záležitostí téhož ministerstva. 
S cílem semináře účastníky sezná-
mil člen Řídícího orgánu programu
Thiemo Eser.

Úvodní jednání prvního dne na téma 
Globální ekonomická krize a její roz-
dílné dopady na evropské regiony ří-
dila tisková mluvčí pro předsednictví 
ČR v EU Petra Holopírková. V jeho 
rámci promluvili ministr pro místní 
rozvoj Rostislav Vondruška, generál-
ní ředitel DG Regio Evropské komise 
Dirk Ahner, ředitel divize Regionál-
ní konkurenceschopnost a governan-
ce OECD Marcos Bonturi a zástupce 
Evropské investiční banky, ekonomic-
ký poradce operační skupiny JESSI-
CA Gianni Carbonaro. Tematicky se 
tento blok zabýval pravděpodobnými 
dopady krize na území a možným pro-
hloubením rozdílů mezi jednotlivými 
evropskými regiony. Nastínil otázky, 
zda některé regiony či součásti Evro-
py krizi překonají dříve než jiné, zda 
metropolitní oblasti odolají negativ-
ním dopadům snadněji než méně ur-
banizovaná, výrazněji ekonomicky 

specializovaná území, a jaké jsou bu-
doucí možnosti evropských regionů.

Odpolední program semináře, který 
se zabýval novými rozvojovými mož-
nostmi v době globální ekonomické 
recese, rozdělil účastníky do čtyř sou-
běžných workshopů diferencovaných 
tematicky, ale také dle geografi ckého 
členění Evropy. 

Severoevropský workshop byl zamě-
řen na regionální odezvy vůči demo-
grafi ckým a energetickým výzvám, 
jihoevropský na faktory a nástroje 
ekonomického růstu v rámci podpory 
regionálních politik, středo- a výcho-
doevropský workshop se zabýval pře-
shraničními regiony ve vztahu k po-
lycentrickému rozvoji a workshop 
západoevropský ekonomikou aglo-
merací městských regionů a možnými 
dopady na širší regionální ekonomiku.

Závěrečný blok prvního dne semináře 
zahájil ředitel Odboru vnějších vzta-
hů automobilky Škoda Petr Jonák 
prezentací o investičních projektech 
fi rmy v Evropě. Následovalo zhod-
nocení workshopů přednesené jejich 
reportéry. Pracovní program prvního 
dne uzavřel svým vystoupením zá-
stupce DG Regio Evropské komise 
Phillipe Monfort.

České předsednictví Evropské unie 
zorganizovalo za účasti prvního ná-
městka ministra pro místní rozvoj 
Martina Plachého na závěr prvního 
dne výlet po Vltavě na lodi Vyšehrad, 
který přinesl vedle nesporně zajíma-
vých pohledů na Prahu množství ne-
formálních setkání a diskusí. 

Druhý den jednání otevřela Zsuzsan-
na Drahos z maďarského Minister-
stva pro národní rozvoj a hospodářství 
prezentací na téma Stav a perspektivy 
území EU a jejich aktualizace.

Následující dopolední zasedání, je-
hož jednání předsedala Christabel 
Myers, členka Monitorovacího výbo-
ru ESPON ve Spojeném království, se 

zabývalo tematikou územních strate-
gií podporujících územní konkuren-
ceschopnost a soudržnost. Sverker 
Lindblad, člen Monitorovacího vý-
boru za Švédsko, představil územ-
ní strategii oblasti Baltského moře, 
Ruut Louwers, zástupce programu 
NWE (severozápadní Evropa), se-
známil účastníky s územními strate-
giemi tohoto regionu. Ředitel Odboru 
územního plánování Ministerstva pro 
místní rozvoj Martin Tunka hovořil 
o Společném dokumentu územního 
rozvoje pro země V4 + 2 (Visegrád-
ská čtyřka, Bulharsko a Rumunsko) 
a Jens Gabbe z Asociace evropských 
pohraničních regionů přednesl pre-
zentaci na téma Evropské pohraniční 
a příhraniční regiony.

Čtvrté podtéma semináře neslo název 
Stanovení územních dopadů (TIA): 
Jak? O akčním programu územních 
dopadů a o způsobech, jak se s nimi 
vyrovnat na národní a regionální úrov-
ni, hovořila Nathalie Harrems z ni-
zozemského Ministerstva pro bydlení, 
územní plánování a životní prostře-
dí. První výsledky stanovení územ-
ních dopadů vycházející z programu 
ESPON v rámci společné zemědělské 
politiky a dopravní politiky EU před-
stavili Roberto Camagni z Milánské 
polytechniky a Andreu Ulied z Mcrit 
– Katalánské univerzity v Barceloně. 
První z nich se poté v samostatném 
vystoupení věnoval prvkům regionál-
ní citlivosti v rámci stanovení územ-
ních dopadů. 

Odpoledne druhého jednacího dne byly 
uspořádány tři paralelní workshopy 
související s dopolední tematikou – za-
měřily se na TIA v rámci konkrétních 
typů území: venkovských, městských 
a periferních regionů Evropy.

Poslední odborné zasedání seminá-
ře bylo zaměřeno na perspektivy bu-
doucích analýz a ukazatelů v rámci 
projektů programu ESPON. Jednání 
řídil Flemming Thornæs, dánský zá-
stupce Monitorovacího výboru. O se-
stavení typologie programu ESPON 
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informoval Kai Böhme z německé 
společnosti Spatial Foresight. Clau-
de Grasland, profesor Univerzity Pa-
říž 7, informoval o průběžném stavu 
projektu databáze ESPON a Philipp 
Schmidt-Thomé z fi nské instituce 
Geological Survey of Finland popsal 
projekt o klimatických změnách a je-
jich územních dopadech na regiony 
a místní ekonomiky. 

Na závěr jednání semináře vystoupil 
ředitel Koordinační jednotky ESPON 
Peter Mehlbye. Hovořil o dalším po-
stupu na projektech aplikovaného vý-
zkumu, cílené analýzy a vědeckých 
postupů. Nové výzvy a vyjádření zá-
jmu o účast v programu ESPON 2013 

jsou plánovány na letošní září. Půjde 
o vyhlášení návrhů na jedenáct pro-
jektů aplikovaného výzkumu, vy-
hlášení vyjádření zájmu na tématech 
pro zainteresované subjekty (stake-
holders) a dva až tři návrhy cílených 
analýz, vyhlášení návrhu na územní 
ukazatele a indexy a vyhlášení návrhů 
na až sedm nadnárodních síťových ak-
tivit tvořených sítí národních kontakt-
ních míst ESPON. Je zde tedy před-
poklad, že začátkem roku 2010 budou 
probíhat práce na sedmnácti projek-
tech aplikovaného výzkumu, na osmi 
cílených analýzách, deseti návrzích 
nových projektů vzešlých od zaintere-
sovaných subjektů a na dvou až třech 
projektech vědecké základny. Ve sta-

diu vývoje bude pět vědeckých nástro-
jů a bude realizováno pět mapových 
aktualizací v rámci územních trendů. 

Seminář ukončil a s účastníky se roz-
loučil za české předsednictví EU
Daniel Braun.

Podrobné informace o pražském semi-
náři a další užitečné údaje související 
například s možnou účastí v budou-
cích projektech programu ESPON na-
jdete v angličtině na www.espon.eu/
ESPON2013. 

Ing. arch. Lubor Fridrich
Ústav územního rozvoje

CESTOVNÍ RUCH – SOUČASNÉ A BUDOUCÍ VÝZVY PRO ÚZEMNÍ ROZVOJ
MEZINÁRODNÍ VÝROČNÍ KONFERENCE IFHP 2009

Ve dnech 24.–27. května 2009 se 
v Mikulově konala konference Mezi-
národní federace pro bydlení a územní 
plánování (IFHP), která se zabývala 
výsledky práce pracovní skupiny Ces-
tovní ruch a územní rozvoj. 

Na slavnostním zahájení 24. 5. v ne-
děli přednesli úvodní projevy Jaromír 
Stejskal, zástupce IFHP v České re-
publice a Francesc Ventura Teixidor, 
prezident IFHP. Účastníky konference 
přivítal také starosta města Mikulov, 
pan Rostislav Koštial.

Hlavní přednáška prvního dne konfe-
rence profesora Josepha Reitingera-
Lasky z vídeňské univerzity s názvem 
Cestovní ruch a kulturní dědictví zdů-
raznila ekonomický význam cestovního 
ruchu a jeho sociální aspekty. Současně 
však upozornila na nezbytnost stanovit 
regulativy pro rekonstrukci památek 
v souvislosti s cestovním ruchem. Tato 
regulace bývá často nedostatečná, což 

má přímý dopad na udržitelný rozvoj 
příslušné lokality. Základním předpo-
kladem je památky zachovat, chránit 
a předat příštím generacím. 
Pro rozvoj cestovního ruchu je zá-
sadní podmínkou co nejdelší pobyt 
turistů v příslušné lokalitě. Toho lze 
mimo jiné docílit pečlivou organiza-
cí nabízených zájezdů, které by měly 
zahrnovat různé typy aktivit, zejména 
výchovu, vzdělání, zábavu, sport, ale 
i dobrodružství.

Předmětem následujícího programu 
byly případové studie zaměřené na roz-
voj aktivit v cestovním ruchu ve měs-
tech Göteborg a Laa an der Thaya. 
Výsledek realizace jedné z nich – lá-
zeňský komplex využívající bohatých 
zdrojů minerálních vod – si účastníci 
konference měli možnost prohlédnout 
v rámci odpolední exkurze. Na návště-
vu lázní v Laa an der Thaya navázala 
prohlídka rozvojové lokality pro ob-
dobný projekt lázní v obci Pasohlávky. 

Sportovně založení účastníci volili ex-
kurzi formou cykloturistického výletu 
po cyklistických stezkách v regionu 
Podyjí a Lednicko-valtického areálu.

Tématem hlavní přednášky dalšího 
dne byl rozvoj městského cestovní-
ho ruchu v současné době celosvěto-
vých ekonomických problémů. Před-
nášející, profesor Jan van der Borg 
z Erasmovy univerzity v Rotterdamu 
a univerzity v Benátkách, představil 
městský cestovní ruch v souvislosti 
s kulturní turistikou jako stále rostoucí 
sektor trhu. Pro udržitelnost rozvo-
je cestovního ruchu je nezbytné, aby 
byly jeho výhody a cena za návštěv-
nost v rovnováze. Mezi výhody lze 
mimo jiné zařadit nárůst příjmů města, 
vznik pracovních příležitostí a snaha 
o vzhled města. Cenou za příliv tu-
ristů jsou zvýšené investice, provozní 
náklady, přelidněnost některých částí 
města se všemi negativními dopady, 
tzv. macdonaldizace a další. 


